
Zápis z jednání ekonomické komise AS MFF UK  
o závěrce hospodaření MFF UK k 31. prosinci 2024 

a o rozpočtu MFF UK na rok 2025 
 
 
Podklady pro kontrolu závěrky za rok 2024 byly Ekonomické komisi AS MFF UK 
poskytnuty 17. dubna 2025 paní tajemnicí. Podklady pro kontrolu rozpočtu na rok 2025 
byly poskytnuty 22. dubna 2025 panem děkanem. Následovalo individuální studium 
materiálů a emailová výměna drobných oprav a dotazů k předloženým podkladům, které 
byly poskytnuty vedení. Podrobnější poznámky k materiálům dali k dispozici R. Grill a 
K. Houfek. 
 
Členové komise se na základě mailové korespondence shodli na následujících 
připomínkách a dotazech: 
 
Závěrka za rok 2024 
 

1. Text, odst. 1.3: Je velký nárůst příjmů z pronájmů prostor způsoben dominantně 
nárůstem ceny za 1 m2 nebo zvětšením pronajímaných prostor? Též obecně u 
ostatních položek, jedná se o zvýšení příjmu z důvodu nárůstu jednotkové ceny 
nebo zvýšení množství (studentů, odučených hodin apod.)? 

Odpověď: Za růstem výnosů z pronájmů prostor stojí zejména nárůst ceny za 1 m2. 
V roce 2023 došlo k revizi smluv a následné úpravě cen u následujících nájemníků: 

VAKUUM Praha, FJFI (3 smlouvy, 3 různé prostory), UTEF, Adelína Starostová. 

Smlouvy byly účinné od 1. 1. 2024, tedy se promítly do hospodaření roku 2024.  

Bohužel v roce 2025 nebude situace stejná: FJFI uzavřelo nájemní smlouvu na 
prostory v 6. patře katedrální budovy v Troji pouze do 31. 12. 2024 a prostory již 
vyklidilo. Dále intenzivně jednáme s firmou VAKUUM Praha ohledně jejich finanční 
situace. 

2. Text, odst. 3.1: V bodě c) je překlep „letech“, má být „let“.  

Odpověď: Opraveno v nové verzi 

Dále je zde uvedeno, že „Prostředky FRIM byly v roce 2024 využity ... na přístrojové 
vybavení“. O jaké vybavení se jedná a kdo o těchto nákupech rozhodl? Bylo 
pořízení tohoto vybavení schváleno v rozpočtu 2024? 

Odpověď: V roce 2024 byly prostředky ve FRIM využity na přístrojové vybavení 
v celkové výši 8,157 mil. Kč.   

Z roku 2023 měla sekce Informatiky ve FRIM uloženo 1,5 mil. Kč, které byly využity 
zejména na realizaci projektu NPO financovaného z ukazatele F. Za 1,2 mil. Kč byly 
pořízeny výpočetní GPU servery pro studijní program Bioinformatika. 0,4 mil. Kč 
bylo využito na: 

a) datový server - výpočetní uzel Asus a 



b) kofinancování rozšířeného datového úložiště.  

Sekce Matematiky využila sekční FRIM na částečné pokrytí výdajů na pořízení 
virtualizačního serveru Fujitsu v pořizovací hodnotě 288 814,90 Kč. 

U sekce Fyziky šlo zejména o využití možnosti půjčky z „Centrálního“ FRIM. Aby 
bylo možné nárokovat účetní odpisy na projektech (GAČR, H2020, ERC, atd.) 
poskytující příspěvek/dotaci na využití dlouhodobého majetku, je nutné, aby byl 
majetek pořízen z neveřejných prostředků fakulty. Pro zajištění financování 
dlouhodobého majetku z neveřejných zdrojů si sekce mohou půjčovat prostředky 
z FRIM, které následně dle možností splácejí. Splátky mohou probíhat ve formě 
přeúčtování účetních odpisů generujících se z majetku na projekty nebo převodem 
nespotřebovaného provozního či kapitálového příspěvku na konci roku na 
Centrum. Z nespotřebovaného provozního příspěvku se na konci roku vytvoří fond 
provozních prostředků, ze kterého Centrum (se souhlasem AS UK) převede 
prostředky do FRIM.  

SF využila v roce 2024 půjčku ve výši 4 mil. Kč na pořízení: 

a) elektroniky pro ovládání mikroskopu s rastrovací sondou, 

b) diskového pole a serverů pro projekt FOCI, 

c) rychlého převodníku. 

Za 1 mil. Kč došlo k upgradu telefonní ústředny a WiFi site pro podporu SIP 
telefonie. 

1,6 mil. kč z FRIM využila Správa budov na pořízení: 

a) osciloskopu - digitizér s příslušenstvím HDO6104B, 

b) osciloskopu PicoScope 6000E, 

c) čistícího stroje Columbus ARA 66, 

d) žacího traktoru STIHL. 

 

3. Text, odst. 3.3 a Tab. VII: Částky u tvorby a čerpání Stipendijního fondu jsou stejné. 
Je to správně? 

Odpověď: Je to v pořádku. Na konci roku jsme z důvodu příznivého hospodářského 
výsledku optimalizovali (účetně ponížili) čerpání stipendijního fondu do výše jeho 
tvorby. „Vráceno“ do fondu bylo 4 mil. Kč. O tuto částku bylo čerpání fondu reálně 
vyšší než jeho tvorba. Čerpání stipendijního fondu je dlouhodobě vyšší než jeho 
tvorba. Za poslední 3 roky bylo do fondu „vráceno“ 21 mil. Kč, a to i z důvodu 
připravované novely vysokoškolského zákona.  

 

4. Text, odst. 3.4: Zde je uvedeno, že FÚUP byl mimo jiné plněn „nespotřebovanou 
účelovou dotací ve výši 35 861 tis. Kč“. O jakou dotaci se jedná 



a proč nebyla spotřebována? Nejsou s tím spojeny nějaké sankce nebo jiné 
náklady? Proč dochází k opakovanému nečerpání dotací v příslušném období? 

Nebo se jedná o celkovou sumu standardních převodů do FÚUP na různých 
projektech z roku na rok, pokud se prostředky nevyčerpají v daném roce? 

Odpověď: Lze říct, že se jedná o standardní proces převodu do FÚUP z roku na rok, 
který má rostoucí trend. Prostředky ukládané do FÚUP z různých typů projektů se 
rok od roku zvyšuje v řádech jednotek miliónů korun. 

 

Na konci roku 2024 se FÚUP tvořil z níže uvedených zdrojů:  

 

U projektů GAČR a TAČR se nespotřebované prostředky nad rámec 5 % evidují 
ještě jako NÚUP = nespotřebované účelově určené prostředky. NÚUP začala 
fakulta evidovat z důvodu pandemie v roce 2020. Od té doby došlo k nárůstu NÚUP 
na 11 mil. Kč. 

 



Evidence a kontrola NÚUP a FÚUP u GAČR je pro nás v určitých okamžicích 
komplikovaná. 

5. Text, část 4, Areál Karlov: Zde je uvedeno, že „došlo i k výměně osvětlovacích těles 
ve společných prostorách budovy děkanátu“. Bylo by vhodné se zamyslet i nad 
výměnou osvětlovacích těles na toaletách, kde mají zářivky životnost  1-2 roky, což 
je mnohem méně než například deklarovaná životnost LED svítidel (lumidek) 
15000-30000 h, a použít svítidla, která snesou časté zapínání a vypínání. 

Odpověď: LED svítidla již zakoupena, výměna proběhne v roce 2025. 

6. Tab. II: Ve výsledku hospodaření je u doplňkové činnosti uvedena vyšší částka po 
zdanění než před zdaněním. Je to tak v pořádku? 

Odpověď: Ano, je to v pořádku. V roce 2024 jsme provedli optimalizaci výsledku 
hospodaření tak, aby vyšla nulová daň z příjmů (dohad daně). V průběhu roku 
2024 navíc došlo k vypořádání dohadu daně z příjmů za rok 2023. Zaúčtovaný 
dohad daně byl v roce 2023 o 350 tisíc Kč vyšší než finálně spočítaná daň. V roce 
2024 vyšly náklady za daň z příjmu v záporné hodnotě (viz řádek 036 v tabulce II). 

7. Tab. IV: Kde jsme ušetřili na členských poplatcích? 

Odpověď: Úspora je způsobena zejména nižším poplatkem za ILL Grenoble a 
nižším počtem uhrazených poplatků. 

V roce 2024 evidujeme kolem 150 závazků za úhradu členského poplatku. Deset 
nejvýznamnějších položek je uvedeno níže: 

 

V roce 2023 evidujeme kolem 210 závazků s úhradou členského poplatku. Deset 
nejvýznamnějších položek je uvedeno níže: 



 

 

8. Tab. VI: Uvedené osobní náklady Centra v roce 2024 jsou oproti roku 2023 o více 
než 20 mil. Kč nižší. Naproti tomu v roce 2023 byly o více než 14 mil. Kč vyšší než 
v roce 2022. Je to v pořádku? A pokud ano, co je příčinou těchto oscilací? 

V jakém vztahu jsou uvedené osobní náklady k celkovým mzdám uvedeným 
v návrhu rozpočtu, které jsou výrazně nižší? Např. v roce 2024 jsou osobní náklady 
ve výši 162 882 275 Kč, ale v návrhu mezd pro Centrum bylo v rozpočtu celkem 
146 662 000 Kč. Jaké další osobní náklady jsou do Centra zahrnuty?  

Odpověď: Data v tabulce opravena. Rozdíl představovaly chybně odfiltrované 
náklady za stravenkový paušál (17,7 mil. Kč), příspěvky na penzijní a životní 
pojištění (8,1 mil. Kč), příspěvky na úroky z hypotečního úvěru (1 mil. Kč) a 
školkovné (0,2 mil. Kč). Tyto náklady jsou ve výkazu zisku a ztráty zahrnuty 
v osobních nákladech. Naopak chybně byly započteny náklady na tvorbu 
sociálního fondu (8,3 mil. Kč), které se ve výkazu zisku a ztráty vykazují v ostatních 
nákladech.  

Ke mzdám pro Centrum je nutné započíst kromě výše uvedených položek ještě 
náklady za zákonné úrazové pojištění (3,5 mil. Kč), za lékařské prohlídky (0,1 tis. 
Kč) a odvod za neplnění 4% povinného podílu ZTP (2,7 mil. Kč). 

Část osobních nákladů Centra je hrazena z jiných zdrojů (projekty, ekonomická 
činnost). 

9. Tab. VI: Co je hlavní příčinou poměrně vysokého nárůstu počtu úvazků na sekcích? 
Je to tím, že je více projektů, nebo např. tím, že se uzavřelo více pracovních smluv 
s doktorandy? 

Odpověď: Jedná se převážně o pracovní smlouvy na projekty. 

10. Tab. VII: Čím je přesně tvořen FPP, tj. co je skryto pod "FPP plněn ze zůstatku 
příspěvku na vzdělávací činnost ve výši 102 232 tis. Kč"? Jak se dosáhlo tak velké 
úspory? 

Odpověď: Přehled tvorby FPP dle jednotlivých zakázek viz níže: 



 

 
 
 
Rozpočet na rok 2025 
 

1. Cena elektřiny vloni výrazně stoupla, cena plynu naopak klesla. Jaká je situace 
v letošním roce? 

Odpověď: Dosud není informace z rektorátu o nových vysoutěžených cenách. Ceny 
jsou zatím stejné jako v loňském roce, ovšem za první kvartál 2025 evidujeme 
náklady za energie o 1,2 mil. Kč nižší než v roce 2024. Přes 0,8 mil. Kč šetříme na 
el. energii a téměř 0,4 mil. Kč je úspora na plynu.  Vodné a stočné vychází na stejno.  
 

2. Vzhledem k úpravě metodiky rozdělování peněz na vědu na UK by bylo vhodné se 
zamyslet nad vhodnou úpravou výkonového vzorečku na MFF tak, aby lépe 
zohlednil nové hodnocení. Ani současný vzoreček není ideální, a navíc nám přináší 
i přímé ztráty tím, že vynechává výstupy financované v metodice UK. Myslím, že 
jedinou možností, jak znevěrohodnit novou metodiku je ukázat, že generovat 
neobjevné texty a publikovat je v bezcenných časopisech zvládneme stejně dobře, 
jako na nich dnes profitující jiné fakulty. 
 
K tomu mám příslušný dotaz: Jak je v návrhu rozpočtu uvedeno, bude se možná 
váha nového hodnocení dále zvyšovat. Kam až se ztráta MFF propadne, když se 
poměr starého a nového hodnocení posune třeba na 50:50, nebo i dále? 
 
Odpověď (M. Rokyta): Pokud bychom vycházeli ze stejné částky na dotaci, kterou 
rozepisovala UK na fakulty letos, tak by další posun v poměrech mezi starým a 
novým hodnocením znamenal pro MFF UK ztrátu, kterou lze vyčíslit v tabule níže. 
Při uplatnění váhy 10 % nového („Krištoufkova“) hodnocení dostává MFF UK na 
dotaci částku 488 905 832 Kč, což odpovídá letošnímu rozpisu. Tomu odpovídá 
rozdíl (proti letošnímu rozpisu) = 0 Kč, uvedený ve třetím sloupci. Například při 
posunu na 50:50 bychom dostali téměř o 48 mil. Kč méně. 
 



% Krištoufek COOP pro MFF Rozdíl 

10% 488 905 832 0 

20% 476 940 057 -11 965 775 

30% 464 974 282 -23 931 549 

40% 453 008 508 -35 897 324 

50% 441 042 733 -47 863 099 
 

3. Je patrné, že navzdory absolutnímu nárůstu prostředků na Cooperatio klesá podíl 
Fyzikální sekce. Jakou strategii Fyzikální sekce hodlá zaujmout do budoucna, aby 
pokles kompenzovala? 
 
Odpověď (J. Pavlů): Fyzikální sekce pečlivě sleduje vývoj hodnocení na národní a 
univerzitní úrovni a s ním související toky finančních prostředků. Do jisté míry lze 
usilovat o posílení ve vybraných hodnoticích kritériích, ale to má své meze – nelze 
požadovat změny vedoucí ke snížení kvality vědecké práce a související výuky. 
Takže krom možného úsilí o změnu hodnocení bude sekce podporovat aktivity 
vedoucí k získávání dalších prostředků mimo rozpočet – dotaci na VŠ. 
 

4. Lze nějak okomentovat, co je hlavní příčinou (celkový počet publikací, změna 
rozložení publikací v D1 a Q1 či něco jiného) poměrně výrazného relativního 
poklesu vědecké výkonu (viz procenta uvedená v polích X10:X12) Fyzikální sekce 
oproti jiným sekcím (okolo 2 % bodů ročně)? 
 
Odpověď (Z. Doležal): Skutečnost: SF se v podílu na publikačním výkonu fakulty 
propadla při počítání aktuálního výkonu za poslední tři roky z 64,05 % (použito pro 
rozpočet v roce 2024) na 61,62 % (použito pro rozpočet v roce 2025). 
 
Orientační tabulka počtu publikací fyzikální sekce je v tabulce: 
 

Fyzika - počty publikací    odhad 

Rok 2 019 2 020 2 021 2 022 2 023 2024 

Počet 978 942 856 749 918 1 050 

 
 
Je vidět, že celkový počet publikovaných článků SF zaznamenal propad v letech 
2021-22 a ani v roce 2023 nedosáhnul úrovně předchozích let. Z předběžných 
údajů se zdá, že této úrovně dosáhnul v roce 2024. Publikačně bohatý rok 2020 již 
do R2025 nevstupuje, zatímco 2024 ještě nevstupuje.  Menší počet publikací se 
promítá do menší bonifikace. 
 
Zdá se, že se na poklesu publikačního výkonu podepsaly tyto faktory: 
 

1. COVID19: Snížení publikační aktivity zejména pro experimentální obory 
2. Invaze Ruska na Ukrajinu 2022: Velké kolaborace pozastavily publikování 

do vyjednání podmínek pro účast ruských autorů, k čemuž došlo většinou v 



roce 2023. Do té doby se články připravovaly, recenzovaly, ale nevycházely. 
Poté došlo k jejich hromadným opublikováním. Pro SF jde o 150 publikací 
většinou v kvalitních časopisech (i když pouze s nízkým numerickým 
podílem MFF). 

3. Fluktuace časopiseckého rankingu. Roky poklesu publikací se potkaly 
s menším počtem D1 časopisů vůbec. Nyní už jejich počet vzrostl. 

4. Drobná změna metodiky: V předchozích letech se pro rozpočet roku n (Rn) 
publikace z let n-4, n-3 a n-2 bodovaly nejnovějším dostupným rankingem 
roku n. Tím jsme pro stejný soubor publikací z nějakého roku docházeli 
k jiné bonifikaci každým rokem. Po konzultaci s knihovnou jsou nyní 
publikace bodovány podle rankingu roku vydání publikace a tuto strategii 
chceme nadále uplatňovat. To změnilo mírně bodování všech sekcí a může 
vysvětlit nějaké změny. 
 

Postupující zvyšování váhy nového bodování v dělení prostředků mezi sekcemi 
činí pokles publikačního výkonu SF závažným a je určitě na místě se tím vážně 
zabývat. K tomu jsem k dispozici. 
 

5. Tab. VIII: Jaká je skladba očekávaných "Ostatních výnosů" na řádku 27, jejichž 
předpokládaná výše pro rok 2025 je 200 mil. Kč, což je výrazný nárůst oproti roku 
2024? 

Odpověď: V položce „Ostatní výnosy“ je zahrnuta zejména očekávaná tvorba tzv. 
papírových výnosů (100 mil. Kč). Papírové výnosy se generují ve stejné výši jako 
účetní odpisy z dlouhodobého majetku pořízeného z veřejných prostředků a 
zajišťují jejich neutralitu na hospodářský výsledek fakulty. V ostatních výnosech 
se dále plánuje zúčtování (rozpuštění) spotřebovaných prostředků ve fondech do 
výnosů (75,5 mil. Kč.), výnosy ze smluvního výzkumu a další.     
 
Podíl objemu Ostatních výnosů na celkových předpokládaných výnosech se během 
několika let stal tak významný, že bude vhodné v následujícím návrhu rozpočtu 
2026 rozšířit v tabulkách I. a VIII. výnosové položky o: 
a) Smluvní výzkum, 
b) Zúčtování fondů, 
c) Papírové výnosy/výnosy z transferu majetku. 
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
V pondělí 28. dubna 2025 od 9 hodin v místnosti M 252 v budově Ke Karlovu 3 se zástupci 
Ekonomické komise AS MFF UK sešli s děkanem doc. Rokytou, tajemnicí Ing. Svobodovou 
a vedoucím hospodářského oddělení Ing. Dykasem, aby prodiskutovali závěrku za rok 
2024 a poté i rozpočet na rok 2025. Výsledkem diskuse nad výše uvedenými 
připomínkami a otázkami jsou odpovědi shrnuté u jednotlivých bodů. 
 
Otázky na zasedání senátu: 

 
1. Jaký vliv bude mít nová metodika rozdělování peněz na vědu na UK na rozpočet 

fakulty v následujících letech?  
 

2. Co je příčinou poměrně výrazného relativního poklesu publikačního výkonu 
Fyzikální sekce oproti ostatním sekcím v posledních dvou letech? 
 

3. Jaká je skladba očekávaných "Ostatních výnosů" na řádku 27, jejichž 
předpokládaná výše pro rok 2025 je 200 mil. Kč, což je výrazný nárůst oproti roku 
2024? 
 
 

Návrh usnesení 
 

1. AS MFF UK schvaluje závěrku hospodaření MFF UK k 31. 12. 2024. 
 

2. AS MFF UK schvaluje „Návrh rozpisu příspěvků a dotací a rozvahu příjmů a výdajů 
pro rok 2025“ tak, jak je předkládá vedení fakulty. 
 

3. AS MFF UK schvaluje rozpočtové úpravy k 1. 1. 2025 tak, jak je předkládá vedení 
fakulty. 
 

 
V Praze 7. 5. 2025                                        
 

zapsal Karel Houfek 
 
 
 


